
ALI 710: Quranic 
Arabic & 
knowledge, Level 4

Session 1: Wednesday Jan 7, 2026, 7:30 – 8:30 pm NY/Toronto time.

Description: In this online course, specially tailored for serious learners, we 
will attempt to simplify Quranic Arabic. To make it interesting, we will begin 
with a brief  tafsīr of  short surahs or passages.

At this level, we will continue learning grammatical rules on nouns covered 
in Lesson 13 onwards in Qur’anic Language Made Easy by Hafiza Iffath
Hasan.

Today’s agenda: 1. a brief  tafsīr of  Sūrat al-Humazah (# 104). 2. Brief  
revision of  Lessons 11 & 12 from the Text. 3. Lesson 13 on Nominal 
Sentence . 5. Necessity of  pairing with a classmate.
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Sūrat al-Humazah / ةُ زُ مُ ال ُ ةُ رُ وُ سُ  يمُ  ٰن ُالرهح  ُاللَّه ُالرهحْ  م  ُه ُ . ب س  ُوهع دهد هُ ﴾١﴿ز ةُّلزم ز ةُّو ي لٌُل  ك ل   ﴾٢﴿الهذ يُجَ  ع ُم الًا
ه ُ ل د  ُأ نهُم ال ه ُأ خ  ُالْ  ط م ةُ ﴾٣﴿يَ  س ب  ُُۖل ي نب ذ نهُفِ  ُم اُالْ  ط مُ ﴾٤﴿ك لَّه ة ُو م آُأ د ر اك 

ة ُ﴾٥﴿ ُاللَّه ُال م وق د  ر  ُالْ  ف ئ دُ ﴾٦﴿نَ  ع ُع لى 
ُت طهل  ةٌُإ نَّه اُع ل ي ه مُمزؤ صُ ﴾٧﴿ة ُالهتِ  د 

ُع م دُّمُّز دهد ةُّ﴾٨﴿ ﴾٩﴿فِ 
Bismillāh. Woe to every scandal-monger and slanderer, (1) who amasses wealth and counts 
it over. (2) He supposes his wealth will make him immortal! (3) No indeed! He will surely 
be cast into the Crusher. (4) And what will show you what is the Crusher? (5) [It is] the 
fire of  Allah, set ablaze, (6) which will overspread the hearts. (7) Indeed, it will close in 
upon them (8) in outstretched columns. (9)

Applicable tajwīd rules when reciting the sūrah: (i) idghām rules in phrases:

 ُ ُوهع دهد ه ُ ,ه  ز ةُّلزم ز ةُّ ,و ي لٌُل  ك ل   م الًا andُّع م دُّمُّز دهد ة. (ii) long madd inُ .و م آُأ د ر اك 
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A brief discussion on Sūrat al-Humazah  ُةزُ مُ ال ُ ةُ رُ وُ س
Imam Ja‘far al-Sādiq (a): Whoever recites al-Humazah, in his obligatory prayers, will be kept away from 
poverty by Allah. Its recitation will bring about increased sustenance and protect the reciter from a disgraceful 
death. 

It was revealed in Makkah. The surah warns terrible punishment that awaits those who spread 
scandal and gossip. It mentions people who are self-conceited, amassing wealth and delighting in 
counting it, and imagining that they will live forever. However, only a dreadful place in hellfire 
awaits them. This surah was reveled about Walīd b. Mughirah, the chief  of  Banu Makhzūm clan 
of  the Quraysh. He used to spread gossip and slander about the Prophet (s) behind his back and 
would speak to him in a mocking and scornful manner whenever he met him. (Tafsīr Tadabbur)

‘Allamah S M H Tabātabā’ī: this sūrah severely warns the arrogant money-grubbers who amass 
wealth to lord it over others, look down upon them, and find fault with unjustifiably. Humazah is 
someone who frequently spreads false libels about others and blames the for what is not 
blameworthy. Humazah is one who slanders others behind their back, while lumazah is someone 
who slanders them in their face. Some say that Humazah is he who annoys others with foul 
words and lumazah is he who annoys through gestures of  eyes and head  

(Al-Mizan, v. 40, p. 340 & 341)
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Revision Lesson 11: al-sifah wal-mawsuf
A noun in a sentence is known as mawsūf, i.e., a person or a thing which is being 
described. The adjective in that sentence which describes the noun is knows as sifah. Eve 
of  Friday (shab-e Jumu’ah) is laylatun mabarakatun ( ل ةٌُ م ب ار ك ةٌُل ي   ) which means a blessed night. 
Here laylatun is mawsuf and mubarakatun in sifah. Similar in a descriptive phrase ٌُ  a) ك ت ابٌُم ب ي 
manifest book), kitāb is mawfsuf and mubīn is sifah. Note in a descriptive phrase the 
adjective follows the noun in 1)gender, 2) number, 3) being definite or indefinite and 4) 
I‘rab (being nominative, accusative or genitive). Here are a few examples from Surat Yasin 
(No. 36).
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Verse # phrase Verse # phrase

17 غُ  يُ ال م بُ ال ب لَّ  2 ُا لْ  ك يمُ و ال ق ر آن 
58 يمُُّرهحُ م  نُرهب ُّ 4 ر اطُّ تُ ع ل ىُص  ق يمُّمزس 
61 ر اطٌُمزُ ت قُ ص  يمٌُس  5 يمُ ال ع ز يز ُال رهح 
77 يمٌُمزُ ب يٌُخ ص  11 رُ  كُ  رّ يُّو أ ج 
81 قُ  يمُ ال ع لُ الْ  لَّه 12 إ م امُّمزب يُّ



Revsion Lesson 11: Descriptive phrase 
The adjectives are highlighted in the descriptive phrases underlined:

و ر س ول ه ُو ي  ت  ع دهُح د ود ه ُيُ  ُاللَّهُ  اُو ل ه ُو م نُي  ع ص  اُف يه  ال دا رااُخ  ل ه ُنَ  خ  4:14 مزه يٌُع ذ ابٌُد 
ُأ م و ال ك مُ  ٰ ُتَ  ك ل واُأ م و ال  م ُإ لَ  و لً 

كُُ ُۚ  ُان ُإ نهه  ب يرااح وبًا م ة ُأ ولُ 4:2ك  ُال ق س  وُ،ُو إ ذ اُح ض ر  ُو ال ي  ت ام ىُٰو ال م س اك ي ُف ار ز ق وه مُم ُ  ُن ه ُو ق ول واُل  م ُال ق ر بَ ٰ ُاللَّهُ 4:7مهع ر وفااق  و لًا و م نُي ط ع   ُ اُالْ  نهاتُّتَ  ر يُم نُتَ  ت ه  ل ه ُج  خ  ُف يه او ر س ول ه ُي د  ال د ين  نَّ  ار ُخ 
 ُُۚ ُال فُ و ذٰ ل ك  4:13ال ع ظ يمُ و ز 

كُ فهارٌُ ُالهذ ين ُيَ  وت ون ُو ه م  ،ُو لً 
ُأ عُ ُۚ  ُل  م ُأ ولٰ ئ ك  نَ  ُت د  ابًا ر وه نهُ،18ُ: 4أ ل يمااع ذ  و ع اش  ل م ع ر وفُ  بً 

ت م وه نهُف  ع س ىُٰأ نُت كُ ُۚ  ف يهُ ف إ نكُ ر ه  َ  ع ل ُاللَّهُ  ئااُو  ي   ث يرااخ ير ااُر ه واُش  ،4:19ُك 
ُأ ف ض ىُٰب  ع ض ك م ُإ لَ ُٰ ُتَ  خ ذ ون ه ُو ق د  ن ُم نك مُو ك ي ف  ُو أ خ ذ  ٍّ يث اقااُُب  ع  ،ُإ ن4:21ُيظااغ لُ م  
ُعُ  ُم اُت  ن  ه و ن ُع ن ه ُن ك ف  ر  ب ائ ر  كُ  خُ تَ  ت ن ب وا ل ك مُمزد  خ  كُ ر يَااُنك م ُس ي  ئ ات ك م ُو ن د  ،4:31ُلَّا

اف ر ين ُ ُل ل ك  نَ  ُو أ ع ت د  ابًا ينااع ذ  4:37مزه 
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Revising Lesson 12:Possessive phrase 
ُإل ي هُ  – ُو ال م ض اف  (pp. 39 & 40) 1- ا ل م ض اف 

Points in understanding the Possessive Phrase ( ُإلُ  ُو ال م ض اف  ي هُ ا ل م ض اف  ):

1. It is formed by combining two nouns

2. It is like what we covered earlier: joining nakirah noun to ma‘rifah 
noun (as covered in Lesson 10)

3. The first noun in the phrase is called mudāf, i.e., linked (  It (ا ل م ض افُ 
would be an indefinite. Due to joining the other noun, it will lose it 
tanwīn and instead will have the i’rab of  single vowel (fathah, 
kasrah, dammah).

4. The second noun is called mudāf  ilayh, i.e., linked to it(ُإل ي ه  It .(ال م ض اف 
is either a proper noun or a definite noun. Exceptions to this will 
inshāAllah be covered in future lessons.
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Revising Lesson 12 :Possessive phrase –
ُإل ي هُ   ُو ال م ض اف  (pp. 39 & 40) 2 – ا ل م ض اف 

5. Mudāf  ilayh always have the i’rab of  kasra (genitive case) 
without exception.

6. Such a combination is called a possessive phrase, because the 
first noun is owned by, or belongs to, the second noun. Here 
are the examples:
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Bounties 

of  Allah
ُللُ ن ع م تُ  House 

of  

peace

ُالسهُ مُ لَُّ د ار  Creation 

of  Allah

ل ق ُللُ  خ 



Revising Lesson 12 :Possessive phrase –
ُإل ي هُ   ُو ال م ض اف  (pp. 39 & 40) 3 – ا ل م ض اف 

7. When translating the phrase, translate the nouns and place ‘of ’ 
between them. For e.g., ٌُد ار means ‘house,’ and السهلَّم means ‘the 
peace.’ The phrase  ُُالسهلَّ م means ‘house of د ار   peace.’

8. The phrase can also be composed from two common nouns. 
For e.g.
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text text text

Retribut

ion of  

an evil

سُ  ئ ةُّيُ ج ز آءُ  Blame 

of  the 

blamer

لً ء مُّل و م ةُ  The 

weight 

of  a 

particle

ث  ق الُ  ةُُّذ رهُم 



Revising Lesson 12 :Possessive phrase –
ُإل ي هُ   ُو ال م ض اف  (pp. 39 & 40) 4 – ا ل م ض اف 

9. The suffixing of  a pronoun to noun also produces a possessive 
phrase. However, in this case the pronoun which is the mudāf  ilayh will 
not necessarily have kasrah. See the examples:

10. Here are some examples from the Holy Quran:

 ُ ر ق ي  ُال م ش  د ُ،ُر بز ُش ر  ُح اس  ،ُم ن  ُالنهاس  ر ُ،ُب ر ب  ل ة ُال ق د  مُ ل ي   ه  ،ُل ال م َُا ن  ف س  ،ُر س و لً ُر ب  ك 
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Their 

dress
نهُاس هُ ل بُ  His 

creati

on

ل قُ  هُ خ  Their 

genero

sity

مُ  مُ هُ ك ر  Her 

daught

er

ات  هُ ب ن ُ 



Homework  on possessive phrases

Bismillāh. Highlight the possessive phrases below. We have 
arranged the verses in order of  sura numbers. Please refer to 
translations of  the verses to find the usage and context of  
the possessive phrases.

اءاُ كُ نت م ُأ ع د  ُإ ذ  ُاللَّه ُع ل ي ك م  بُ و اذ ك ر واُن ع م ت  ُق  ل وب ك م ُف أ ص  ُب ي   ت مُبُ ف أ لهف  ت هُ ح  و انَاُن ع م  ُإ خ  3:103
ُأ صُ  ت ن اُأ ولٰ ئ ك  يَ  ب واُبِ  كُ ف ر واُو ك ذه يمُ و الهذ ين  ُالْ  ح  5:10ح اب 
ُم نُرهُ ُإ ل ي ك  ن  ه مُمهاُأ نز ل  ث يرااُم   كُ  رااُ ُب  كُ و ل ي ز يد نه ُو ك ف  5:64ط غ ي انَا

نهاتُّتَ  ر يُم نُتَ ُ  بِ  اُق ال واُج  بَ  م ُاللَّهُ  ذ ُٰف أ ثَ  اُ ُو  ُف يه  ال د ين  ُخ  اُالْ  نَّ  ار  نُ ت ه  س  ُج ز اء ُال م ح  يُ ل ك  5:85
ُالْ ُ  او ة ُو ال ب  غ ض اء ُفِ  ن ك م ُال ع د  رُ أ نُي وق ع ُب  ي   ر ُو ي ص دهك م ُع نُذ ك  ي س  ر ُو ال م  ةُ م  ُُُۖاللَّه ُو ع ن ُالصهلَّ 

5:91
بُ  ُس  للَّه ُو ر س ول ه ُو تَ  اه د ون ُفِ  ُ ت  ؤ م ن ون ُبً  ك م  ِ  م و ال ك م ُو أ نف س  ُاللَّه ُ 61:11يل 
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Lesson 13: Nominal Sentence ( س ُ  ل ة ُالْ  يهةُ ا لْ  م  ) 
Bismillāh. Here are the points from our Text (pp. 41 – 43)

1. The first noun is always definite without exceptions.

2. the second noun is generally an indefinite noun

3. the i‘rab of  both nouns is will either have damma/pesh or 
dammatayn/double pesh. Note we will often use the words 
Nominative, Accusative and Genitive. Nominative is when 
the last letter of  the noun has damma or dammatayn, 
Accusative is when the last letter of  the noun has 
fatha/zabar or fatahtayn and Genitive is when the last letter 
of  the noun has kasra/zair or kasratayn.

4. In a nominal sentence the first noun is subject and is called 
mubtada’ and the second noun is the predicate and is called 
khabar.

5. The predicate agrees with the subject in number (i.e., 
singular, dual or plural) and in gender (i.e., masculine or 
feminine). ALI 710: Quranic Arabic & 'Ilm_4 11



Lesson 13: Nominal Sentence ( س ُ  ل ة ُالْ  يهةُ ا لْ  م  ) -2 

Bismillāh. 6.The predicate can be a proper noun when it is 
not an adjective.  

َ اُأ خ  ذ  ُو هٰ  ُي وس ف  ُأ نَ  أ ح دٌُ،12:90ۚۖ ُاللَّهُ  112:1ه و 
7. The nominal sentence has a definite noun followed by 
indefinite noun. Here is the list of  definite nouns in nominal 
sentence: 

a) Proper names such as  ُع ي س ى،ُم و س ى، ٌَ  مُ  مهدٌ،ُع ل 
b) Pronouns such as  ُُه و، ،ُا ن ت  ا نَ 
c) Demonstrative nouns such as   ُه ذا ،ُذ ال ك
d) Relative nouns such as  ُ ،ُا لهتِ   ا لهذ ي 
8. We have already covered earlier that all nouns preceded 
by  ُا ل are definite and so are the م ض اف in a possessive phrase. 
HOMEWORK: Identify mubtada’ (subject) and khabar (predicate) 

in the four verses on p. 43 of  the Text.
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Textbooks for the course
Ali Quli Qarai Hafiza Iffath Hasan AbdulWahid 

Hamid
Dr Mustafa
Khattab

The Qur’an: with a 
phrase-by-phrase 
English translation 

Qur’anic Language 
Made Easy

Access to 
Qur’anic Arabic

The Clear 
Quran 
Dictionary

ALI 710: Quranic Arabic & 'Ilm_4 13


	Slide 1: ALI 710: Quranic Arabic & knowledge, Level 4
	Slide 2: Sūrat al-Humazah /سُوْرَةُ الْهُمَزَةِ
	Slide 3: A brief discussion on Sūrat al-Humazah سُوْرَةُ الْهُمَزَة
	Slide 4: Revision Lesson 11: al-sifah wal-mawsuf
	Slide 5: Revsion Lesson 11: Descriptive phrase 
	Slide 6:  Revising Lesson 12:Possessive phrase – اَلْمُضَافُ وَالْمُضَافُ إلَيْهِ -1 (pp. 39 & 40)
	Slide 7: Revising Lesson 12 :Possessive phrase –  اَلْمُضَافُ وَالْمُضَافُ إلَيْهِ – 2 (pp. 39 & 40)
	Slide 8: Revising Lesson 12 :Possessive phrase –  اَلْمُضَافُ وَالْمُضَافُ إلَيْهِ – 3 (pp. 39 & 40)
	Slide 9: Revising Lesson 12 :Possessive phrase –  اَلْمُضَافُ وَالْمُضَافُ إلَيْهِ – 4 (pp. 39 & 40)
	Slide 10: Homework  on possessive phrases
	Slide 11: Lesson 13: Nominal Sentence (اَلْجُمْلَةُ الْإسْمِيَّةُ) 
	Slide 12: Lesson 13: Nominal Sentence (اَلْجُمْلَةُ الْإسْمِيَّةُ) -2 
	Slide 13: Textbooks for the course

